
LA CUP A L’AJUNTAMENT
GOVERN, PLENS, MOCIONS,...

LA CUP AL CARRER
ASSEMBLEES, TROBADES

Ell no era dels que es quedaven a 
casa a veure què. Si calia anar-hi, s’hi 
anava. Un dia vam pujar al Ripollès 
a buscar un lloc per als campaments 
del Casal d’Estiu en un R5 atrotinat. 
Després de dues hores de camí vam 
enfi lar una carretera de corbes quan, 
en un revolt tancat, per la fi nestreta 
ens va arribar el cant fort i clar d’un 
ocell. Ell es va girar i li va donar les 
gràcies. És per aquests petits detalls 
que es feia estimar en Quico Roura, 
que tots l’estimàvem i el trobem a 
faltar. Per això li dediquem aquesta 
columna fi xa al nostre butlletí.

La columna Quico Roura és també 
una fi nestreta per on pugui entrar 
el cant fresc d’un ocell enmig de 
les corbes de la política quotidiana 
que sovint ens produeixen mareig. 
També és un mirador des d’on 
observar el paisatge polític i cultural 
d’una vila que en Quico estimava 
tant i a la que hi va dedicar tant 
d’esforç. Quan la salut no li permetia 
més, anava al seu banc de la Punta 
a llegir i a conversar amb els amics 
que trobava. Però cal no oblidar tot 
el servei que prestà al poble com a 
polític i sindicalista.

Ell no era dels que esperaven que 
els altres fessin les coses que cal fer 
per al bé comú. Si s’havien de fer, 
es feien. Tristament ja no ha pogut 
veure el canvi de cicle polític que 
s’ha esdevingut a Sant Pol i que 
l’hagués omplert ben segur d’alegria. 
Segur que en Quico hagués estat 
un membre entusiasta de l’Ateneu 
Republicà de Sant Pol que un grup 
de gent del poble vol impulsar. Per 
honorar-lo a ell i a tots els lluitadors 
i lluitadores que ens han precedit, 
animeu-vos a participar en aquesta 
iniciativa que trobareu explicada a 
la pàgina següent.

Comissariat de propaganda

L’equip de govern ha trobat en menys de 
6 mesos una solució a l’emergència de la 
manca d’un edifi ci defi nitiu per a l’institut. 
Es construirà al solar de davant del camp 
de futbol i serà el propi Ajuntament qui ini-
ciarà les obres, per tal que pugui començar 
a funcionar el curs 2022-2023 com a institut 
escola, fusionant-se els dos centres educa-
tius municipals en un de sol.

Aquesta decisió és fruit de la suspensió 
administrativa del projecte de l’anterior 
govern, que pretenia construir l’edifi ci per 
a l’Institut de la Vallalta a canvi de modifi -
car el planejament general urbanístic. Això 
hauria permès la construcció de 90 nous 
habitatges, que suposarien un cost de per 
vida al poble, per l’augment dels serveis 
necessaris. Aquesta opció era totalment 
inviable, perquè ens abocava a esperar 
mínim de 7-8 anys per gaudir d’un edifi ci 
(s’havia d’aconseguir el terreny, urbanitzar 
i entregar al Departament d’Ensenyament 
i, un cop cedit, restar a l’espera que aquest 
tingués disposició pressupostària). 

L’Institut es va inaugurar el 2015 i es pre-
tenia continuar en una provisionalitat in-
defi nida inacceptable, doncs a hores d’ara 
no teníem l’aval urbanístic, ni els terrenys 
ni cap termini d’execució per part d’Ensen-
yament. A més, suposava uns costos que no 
havien estat quantifi cats: urbanització del 
solar del que s’havia de cedir la titularitat, 
i una escola i altres serveis que probable-
ment caldria ampliar per donar cobertura 
a les persones dels 90 nous habitatges. Per 
tant, el teòric cost zero no era real. 

Per materialitzar la solució, l’Ajuntament 
de Sant Pol signarà un conveni amb el 
Departament d’Ensenyament per tal que la 
Generalitat retorni els diners que l’Ajunta-
ment avançarà per poder iniciar les obres 
d’execució de forma immediata. El projecte 
contempla que a l’estiu del 2020 es realitzi 
una ampliació a l’edifi ci de l’escola per tal 
de poder retirar els mòduls que ara ocupen 
els alumnes de batxillerat, deixant el solar 
de l’actual aparcament lliure per iniciar la 
seva urbanització i construcció de l’edifi ci 
el setembre de 2021. Es preveu que les obres 
puguin fi nalitzar a l’estiu del 2022.

El nou institut escola acollirà els alumnes 
d’ESO de Sant Pol i alumnes de batxillerat 
de Sant Pol, Sant Cebrià i Sant Iscle que ho 
desitgin. A partir del proper curs 2020-2021 
Sant Cebrià també iniciarà un institut 
escola oferint el primer d’ESO a les seves 
instal·lacions educatives.

L’avantatge del projecte se centra en que 
els terrenys són municipals i ja classifi cats 
com a zona d’equipaments i per tant no cal 
fer cap reclassifi cació. A més, al tractar-se 
d’un institut escola no es requereix que 
l’Ajuntament hagi de cedir la titularitat del 
solar urbanitzat i lliure de càrregues a la 
Generalitat, sinó que únicament haurà de 
cedir l’ús de l’equipament com en el cas de 
l’escola, però sempre mantenint la titulari-
tat municipal. 

Tenim clar que ara comença la major part 
de la feina: mantenir el calendari agosarat 
però realista i estar al costat de tota la co-
munitat educativa per fer junts el camí.

L’opció escollida ens permet mantenir el 
consens social del model de creixement 
zero que volem per Sant Pol i acabar, per 
tant, amb les contrapartides urbanístiques 
per donar resposta a les necessitats d’equi-
paments. Caldrà però que aquest projecte 
es vegi reforçat amb la revisió del POUM 
com a instrument d’ordenació urbanística 
integral del territori, i que ha de permetre 
determinar les línies bàsiques de creixe-
ment i desenvolupament del poble de cara 
als propers anys. La proposta de l’antic 
govern pretenia un nou creixement del 
poble, cosa que a la CUP creiem que no es 
podia fer sense debat i saltant-se el consens 
del POUM.

El passat divendres 13 de desembre l’equip de go-
vern va oferir la primera Audiència pública. A l’acord 
fi rmat entre ERC i la CUP ens comprometíem a do-
nar compte de les actuacions de manera periòdica, i 
aquest és l’objectiu de les audiències públiques.

La primera ha servit per explicar la feina feta pel 
govern durant els primers 6 mesos del mandat. Tots 
els regidors van explicar de manera sintètica les se-
ves primeres actuacions. Tots van coincidir que els 
primers mesos els han dedicat a conèixer l’admi-
nistració en totes les seves vessants: humana, legal, 
protocol·lària, etc. Després d’aquest període s’ha 
començat a aplicar les mesures prioritàries, totes 
basades en una nova manera de fer i entendre la 
gestió municipal per avançar cap a un poble cohesionat.

A continuació fem un recull d’algunes d’aquestes primeres actuacions:

• Solució a l’emergència del nou edifi ci de l’Institut, com expliquem a la pàgina anterior.

• Inici de d’estudi i redacció del Pla director de l’actuació de la Policia Local.

• Recuperació d’El Nou Santpolenc com a revista de divulgació cultural i històrica del 
poble.

• Emissions en directe dels Plens Municipals per facebook, amb la intenció d’apropar 
l’Ajuntament als santpolencs.  

• Estudi  de reorganització d’espais municipals per a la seva democratització.

• Revisió de l’Ordenança Municipal sobre tinença, protecció i control d’animals domès-
tic, a debat públic properament.

• Elaboració del Reglament d’adjudicació i gestió de funcionament de pisos  d’allotja-
ment temporal en situació d’exclusió social, a aprovació properament.

• Recuperació dels Pisos de Can Figueres per vincular-los amb Serveis Socials

• Redacció d’una primera proposta de Reglament de Participació, a debat l’any vinent.

Aquestes són només unes de les primeres actuacions durant aquests primers mesos. 
Des d’aquest moment, a partir de la coneixença de l’estat real de les coses, l’equip 
de govern està en condicions de redactar durant els propers mesos el Pla d’Actuació 
Municipal del mandat, on s’indicaran les actuacions estratègiques i línies mestres a 
desenvolupar.

Per la CUP, la participació ha de ser un fet continuat i amb incidència, i per participar 
cal estar informats de forma entenedora de les qüestions més transcendentals de la 
política municipal. Per això són importants les audiències públiques.

La intenció del govern és governar per a la majoria i fer-ho amb mirada llarga. Sabem 
que no totes les decisions a vegades són del grat de tothom, sabem que sempre tot 
es pot fer millor. L’assemblea de la CUP i els seus regidors agrairem en tot moment 
qualsevol pregunta i prec que se’ns vulgui fer arribar. Les audiències públiques són 
permanents, cada dia, amb cada persona, a qualsevol lloc. 

COLUMNA QUICO ROURA

Generant espais de participació i 
rendició de comptes.

Sant Pol disposarà el curs 2022-2023 
d’un nou Institut Escola
Punt 1.1 del projecte polític de la CUP: Acabar amb les contrapartides urbanístiques 
per donar resposta a les necessitats d’equipaments, com per exemple l’edifi ci de l’institut

“

“

Aquesta opció ens 
permet mantenir el 
consens social del 
model de creixement 
zero que volem per Sant 
Pol i acabar, per tant, 
amb les contrapartides 
urbanístiques per 
donar resposta 
a les necessitats 
d’equipaments. 

 QUICO ROURA



PARTICIPA DE LA CUP_
La CUP vol ser l’altaveu dels 
moviments socials i populars del 
poble, representant les lluites 
socials a la institució.
 

Ja ens ho deia Vicent Andrés 
Estellés: “[...] No et limites a 
contemplar les hores que ara 
passen. Baixa al carrer i participa.
No podran res davant d’un poble 
unit, alegre i combatiu!”.

REDACCIÓ, DISSENY I MAQUETACIÓ:
CUP Sant Pol de Mar

ENVIA’NS COMENTARIS, IDEES I 
PUNTS DE VISTA
santpoldemar@cup.cat

VISITA LES NOSTRES WEBS I 
PARTICIPA!
santpoldemar.cup.cat • governem.cat

VOLS PARTICIPAR, REBRE    
INFORMACIÓ O BÉ FER UNA 
APORTACIÓ?
Contacta amb nosaltres a
santpoldemar@cup.cat
També pots demanar afegir-te al grup 
de  WhatsApp

L’InfoCUP
de Sant Pol de Mar
Butlletí Informatiu de l’Assemblea local de la CUP

LA CUP 
I EL TERRITORI

@cupsantpoldemar

/cupsantpoldemar

@cupsantpoldemar

L’InfoCUP
de Sant Pol de Mar
Butlletí Informatiu de l’Assemblea local de la CUP
Número 2 ·  Bimensual ·  Desembre 2019

QUEDA DIT_

BON 2020

A la CUP creiem que l’estratègia 
republicana ha de ser necessàriament 
una estratègia de ruptura, i no perquè 
ens faci gràcia, sinó perquè l’oligarquia 
i el seu estat hereu i portador de 
les essències del franquisme ens 
han demostrat que la reforma que 
contemplen és la involució autoritària i 
la retallada de drets i llibertats. L’estat 
només s’asseurà a una taula de diàleg 
a parlar d’autodeterminació quan li 
provoquem els costos sufi cients que 
l’obliguin a fer-ho, i això passa per la 
desestabilització política i econòmica. 

HI ESTEM 
TREBALLANT_
A partir de la radiografi a que hem fet, 
preparem el Pla d’Actuació Municipal 
(PAM) a desenvolupar durant el mandat, 
un projecte que ens acosti als objectius 
per fer de Sant Pol un poble cohesionat. 
Els canvis profunds que des de la Unitat 
Popular volem impulsar, tant des del carrer 
com des de dins l’Ajuntament, necessiten 
dedicació, paciència i contundència. 
I sobretot informació, debat i consens.

SABIES QUE_
El passat 30 de novembre es va renovar 
el Secretariat Nacional de la CUP, format 
per 15 persones. El Secretariat Nacional 
és l’òrgan que executa allò debatut i 
decidit al Consell Polític, que és l’òrgan 
de representació territorial que es 
reuneix mensualment. Entre reunions, és 
el Secretariat qui guia l’actuació. 

Un grup de persones del poble ha impulsat un manifest per fer realitat un nou projecte: 
un Ateneu Republicà a Sant Pol. El manifest aposta per un espai assembleari i transpa-
rent, autogestionat i popular, independentista i internacionalista, humanista i solidari, 
ecologista i feminista, antifeixista i antiracista, promotor de la cultura en totes les seves 
vessants i de la llengua catalana.
Des de la CUP celebrem la iniciativa. Un espai d’aquestes característiques pensem que és 
estratègic en aquests moments de lluita i construcció republicana. Lluny de quedar-nos 
a casa, ens cal un espai de socialització d’experiències, inquietuds i lectures, basat en el 
respecte i la tolerància. Un espai que pugui acollir presentacions de llibres, recitals de 
poesia, concerts, gastronomia, xerrades, debats, videofòrums i altres activitats entorn de 
la construcció de la República Catalana. Perquè el ciment de la República és la cultura en 
el sentit més ampli. 
Enllacem amb la millor tradició d’ateneus republicans del nostre país, siguem capaços 
entre tots i totes de crear-ne un a Sant Pol, intergeneracional, integrador i cohesionador. 
Per aconseguir-ho és necessària l’aportació de tots. Fem possible l’Ateneu Republicà 
Santpolenc: sigues-ne partícula fundadora! 
Signa el manifest a: www.ateneusantpolenc.cat.

L’Ateneu Republicà Santpolenc: 
una proposta

Nosaltres no tenim rei: carta al Monarca
Des de la Constitució del Congrés el passat 3 de desembre, el grup 
parlamentari de la CUP ha estat treballant una proposta per 
evidenciar el rebuig de la CUP a la Monarquia com a institució pel tot el 
que representa. Aqui teniu un fragment de la carta que li vam adreçar.

Felip VI d’Espanya - Palau de la Zarzuela
Senyor,
Amb aquesta carta declinem la seva invitació a la consulta sobre la investidura del nou presi-
dent del govern espanyol. Teníem moltes coses a dir-li, però, precisament, la investidura era 
de les menys importants de totes.
Ens hauria agradat parlar, per començar, del mal que ha fet la seva estirp tan francesa com 
espanyola als Països Catalans al llarg de la història, un mal que, des de Felip V, mai ha estat 
reparat. Felip de trista memòria, que va abolir les institucions, va reprimir el poble rebel, que 
encara li canta en contra, i va començar la persecució de la nostra llengua. Segurament, vostè 
regna amb el mateix nom com a missatge que els seus pares van decidir enviar-nos a tots els 
catalans i catalanes. Han passat els segles, però no pas la funció repressora de la monarquia 
espanyola contra el nostre poble.
També podríem parlar de la corrupció crònica que esquitxa la seva família, començant pel 
seu propi pare, amb una fortuna calculada de prop de 2.000 milions de dòlars, i seguint amb 
la seva vergonyosament absolta germana Cristina; els vincles entre la monarquia i les em-
preses més importants de l’Íbex 35; o la participació activa de la casa reial en els negocis de 
venda d’armes a dictadures com la de l’Aràbia Saudita. Tot plegat, al cap i a la fi , senyals de la 
continuïtat profunda dels interessos representats per la corrupta dictadura franquista -a la 
qual vostès continuen atorgant títols de noblesa- mercès a la seva reconversió en monarquia 
parlamentària; una continuïtat que el seu pare va desenvolupar, sobretot, com a fi gura cen-
tral del nou consens arran del seu protagonisme en el cop d’Estat del 23-F; un consens que 
va consistir, en gran mesura, en rentar-li la cara a l’oligarquia política i econòmica del règim, 
així com a unes forces repressives i judicials intactes.
Podríem parlar, igualment, de l’augment de la repressió contra desenes de persones pel sol 
fet d’adoptar una posició contrària a la monarquia, que tot i que després la majoria acabin 
en absolució, perquè són una mostra de la llibertat d’expressió guanyada a pols --com quan 
es cremen les seves fotos-- , obliguen a passar el tràngol del procés per injúries a la corona. 
O també podríem comentar perquè la seva popularitat està pel terra, encara més després 
que el 3 d’octubre del 2017, quan el poble català se sentia colpit per les agressions policials, 
vostè va sortir a avalar la repressió i a dir-nos que la unitat d’Espanya és l’únic valor que de 
debò li interessa. En això, vostè i el seu pare han estat extremadament fi dels al dictador que 
va restituir-los en el tron.
Aquestes qüestions són, molt probablement, les que la majoria del nostre poble li comen-
taria, si en tingués l’ocasió. Tanmateix, vostè opta per envoltar-se, quan ve al nostre país, 
d’aduladors de tota mena, que utilitzen la seva fi gura com a mascota d’un règim caduc. Em-
presaris, polítics i periodistes cortesans que disten molt de representar els anhels de la nos-
tra societat, la qual defensa, en la seva immensa majoria, la llibertat d’expressió, els valors 
republicans, i el dret a l’autodeterminació.
(... )

Visca els Països Catalans! Independència i república!

ANY NOU,
NOUS 

REPTES


